
بيماري ش�ان بر خلاف نامش شيرين نيست 
و طعم تلخ و گس ديابتي ها وقتي بيش�تر زير 
زبانشان مي نشيند كه داروهايشان هم كمياب 
و گران شود. انس�ولين قلمي بيماران ديابتي 
هم چند وقتي مي ش�ود كمياب شده اس�ت. 
اين كميابي و حتي نايابي از پاييز سال گذشته 
كليد خورد وبعد از فراز و نشيب هايي دوباره 
بحراني شده است. حالا هم يك بار ديگر دست 
بيماران ديابتي از انسولين قلمي كوتاه شده 
و داروخانه هاي محدودي اي�ن دارو را توزيع 
مي كنند، آن هم به صورت محدود و با قيمتي 
چند برابر قيمت قبلي؛ سريال دنباله دار كمبود 
و نبود انسولين قلمي در حالي است كه همين 
چند روز پيش نخس�تين خط توليد انسولين 
قلم�ي در كش�ور راه ان�دازي ش�د، اما انگار 
توليدات اين كارخانه هنوز به دست بيماران 
نرسيده تا مشكلاتشان را حل كند؛ در چنين 
ش�رايطي بايد فكري به حال بيماران ديابتي 
كرد كه به طور روزانه به انس�ولين نياز دارند 
و نهايت�اً در نبودش يا بايد عض�وي از اعضاي 
بدنشان را قطع كرد يا اينكه حتي جان ببازند. 
تيغ تحريم ها بيش��تر از همه بر گردن بيماراني 
مي نشيند كه داروهايشان وارداتي است. انسولين 
قلمي هم جزو داروهاي وارداتي است. اين دارو 

جايگزين دارد، اما انسولين قلمي براي بيماراني 
كه ناگزيرند هر روز براي كنترل قند خونش��ان 
انس��ولين تزريق كنند، بس��يار مطلوب تر است 
و كمتر آزاردهنده اس��ت. چند ماه��ه اخير اما 
اين نوع از انس��ولين با كمبود مواجه شده است. 
كمبودي كه اگر چه مسئولان وزارت بهداشت آن 
را محسوس نمي دانند، اما براي بيماران محسوس 
اس��ت و پيگيري هاي ميداني خبرنگار »جوان« 
حكايت از آن دارد كه اين دارو حتي در پايتخت 
هم به سختي و در يكي دو داروخانه پيدا مي شود. 
در حال حاضر ۱۱درصد جمعيت بالاي ۲۵ سال 
در كشور به ديابت مبتلا هستند و اين آمار روز به 

روز در حال افزايش است. 
 دارويي كه در ناصر خسرو هم نيست !

آقاي موس��ويان يكي از افرادي اس��ت كه براي 
تهيه انس��ولين قلمي )نواميك��س( مادرش كل 
شهر را زير و رو كرده اس��ت و در تماس با سامانه 
۱90 وزارت بهداشت وقتي به تنها داروخانه اي 
در سطح اس��تان تهران)!( كه انس��ولين قلمي 
دارد، مراجعه مي كند تنها يك عدد انسولين قلمي 
در اختيارش قرار مي دهند، آن هم به قيمت آزاد  

3۵هزارو۵00 تومان!
اين در حالي اس��ت ك��ه به گفت��ه وي تا همين 
چند وقت پيش اين داروي بس��يار ضروري را با 

قيمت مصوب دولتي و س��هميه اي هر ماه هزار 
توم��ان تهيه مي كرده اس��ت. با تم��ام اينها وي 
تأكيد مي كند:»  من حاضرم با همين قيمت هم 
به اندازه مصرف م��ادرم دارو را در اختيارم قرار 
بدهند؛ چراكه يك عدد انسولين قلمي تنها براي 

دو روز مادرم كافي است.«
خانم ديگري هم كه خودش بيمار ديابتي است 
به خبرنگار »ج��وان« مي گويد:» م��ن در هيچ 
داروخانه اي انسولين قلمي پيدا نمي كنم. حتي 
به ناصر خسرو هم سر زده ام اما آنجا هم اين دارو 

را ندارند.«
 انسولين هست اما انسولين قلمي كم است 
پي��ش از اي��ن، روابط عموم��ي س��ازمان غذا و 
دارو اعلام كرده ب��ود، با توجه به سياس��ت هاي 
اخير س��ازمان غذا و دارو انس��ولين هاي قلمي 
در داروخانه هاي منتخب سراس��ر كشور توزيع 
و نظارت بيش��تري بر نحوه توزي��ع و عرضه اين 
داروها توسط اداره كل دارو و سازمان هاي بيمه گر 

صورت مي گيرد. 
غلامحس��ين مهرعليان، مديركل ام��ور دارو و 
مواد تحت كنترل سازمان غذا و دارو با اشاره به 
اينكه تعداد بيماراني كه انسولين خود را با نسخ 
آزاد تهيه مي كنند به كمتر از ۵ درصد مي رسد، 
گفته بود:» بيماراني كه با نس��خ آزاد اين دارو را 

تهيه مي كنند بايد نسخ خود را به تأييد معاونت 
غذا و داروي استان محل زندگي خود برسانند تا 

اطلاعات آنها در بانك اطلاعاتي ثبت شود.«
سعيد نمكي، وزير بهداشت هم با تأكيد بر اينكه 
هيچ كمبودي در زمينه انسولين در كشور نداريم، 
گفته بود:» برخ��ي از فرم هاي خاص انس��ولين 
دچار كمبود ش��ده بود كه اين فرم ها نيز تأمين 
و توزيع ش��دند.« به گفته وي با وجود فشارهاي 
سنگين امريكايي ها و دشمنان براي بستن همه 
راه ها جهت تأمي��ن دارو و تجهيزات پزش��كي، 
امروز وضعيت مطلوب��ي در خصوص تأمين دارو 

و تجهيزات داريم. 
 ۶۰۰ ميلي�ارد توم�ان ارز ب�راي واردات 

انسولين قلمي 
محمدرضا شانه ساز، رئيس سازمان غذا و دارو هم 
با اشاره به اينكه انسولين يكي از اقلامي است كه 
بالاترين ميزان ارزبري هاي دارويي در كش��ور را 
دارد، درباره اين كمبودها گفته بود:» سال ها اين 
دارو را به صورت ويال در كشور توليد مي كرديم، 
اما به دليل اينكه ذائقه و س��ليقه بيماران عوض 
ش��ده و به س��مت »پن« و اقلام ديگر انسولين 
تغيير يافته، در تأمين اين  اقلام با مشكلاتي مواجه 
هستيم.« به گفته وي انسولين قلمي بيشترين 
ارزبري دارويي را در كشور دارد و هر سال معادل 
۶00 ميليارد تومان ارز براي واردات اين محصول 

هزينه مي شود. 
 صرفه جوي�ي 2۰ ميلي�ون دلاري ب�ا 

راه اندازي كارخانه انسولين قلمي 
رئيس س��ازمان غ��ذا و دارو وع��ده داده بود كه 
برنامه ريزي براي توليد اين اقلام شروع شده و دو 
شركت به صورت تحت ليسانس و ژنريك اقدام 
به توليد خواهند كرد؛ وعده اي كه روز اول تيرماه 
يعني همين چند روز پيش محقق و از خط توليد 

انسولين قلمي رونمايي شد. 
به گفته رئيس س��ازمان غذا و دارو، علاوه بر اين 
شركت داخلي كه موفق به راه اندازي خط توليد 
انسولين قلمي شده اس��ت، چند شركت داخلي 
ديگر نيز متقاضي توليد انسولين قلمي هستند 
كه اگر اي��ن توليدكنن��دگان وارد چرخه توليد 
انس��ولين قلمي ش��وند، نه تنها ديگر واردكننده 
اي��ن كالا نخواهي��م بود، بلكه حت��ي مي توانيم 

صادركننده هم باشيم. 
بنا به تأكي��د وي با راه ان��دازي اولين خط توليد 
انس��ولين قلمي در كشور س��الانه ۲0 ميليون 
دلار صرفه جويي خواهيم داش��ت. با وجود اين 
پيگيري ه��اي » جوان« نش��ان مي ده��د هنوز 
محص��ولات اي��ن كارخانه ب��ه دس��ت بيماران 
نرسيده اس��ت، اگرچه انتظار م��ي رود توليدات 
انس��ولين قلمي وطني بتواند لااقل بخش��ي از 

مشكلات بيماران ديابتي را حل كند. 
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وزير علوم: تقلب مجازي نكنيد، پليس فتا حواسش جمع است. نمره  هم كم مي كنيم !

لولوخورخوره وزارت علوم براي امتحانات مجازي!

انسولين وطني هنوز نيامده، با جان ديابتي ها بازي نكنيد !
گله بيماران ديابتي از كمبود يا نبود انسولين قلمي در بازار با افتتاح نخستين خط توليد اين دارو در كشور ادامه دارد 

وزي�ر عل�وم روز 

عليرضا سزاوار
گذش�ته با تهديد   گزارش  2

در  دانش�جويان 
تقلب امتحاني از ورود پليس فتا به اين ماجرا 
صحبت كرد. همين چند روز پيش بود كه پليس 
فتا فقط نيم خط خبر راجع به انبوه سايت هاي 
قمار داد و گفت »3۰ هزار سايت قما را بستيم« ! 
اين ادعا در حالي از سوي پليس مطرح شد كه 
بر ابهامات در رابطه با سايت هاي قمار بيش از 
پيش افزود؛ كما اينكه هنوز هم سايت هاي قمار 
فعالند و از حساب هاي ايرانيان پول مي چاپند و 
سرمايه ها را به تاراج مي برند. حالا همين پليس 
فتا كه از پس جرائم آشكار و چندين ساله آن 
طور كه بايد و ش�ايد برنمي آيد، قرار اس�ت به 
درخواست وزير علوم به پديده نوظهور تقلب 
دانش�جويان در امتحانات مجازي ورود كند؛ 
نتيجه چنين وضعيتي از پيش معلوم اس�ت !

در حالي وزير علوم پاي پليس فتا را به امتحانات 
آخر ترم امس��ال باز كرده كه همي��ن چند وقت 
پيش علي خاكي صديق، معاون آموزش��ي وزير 
علوم، تحقيقات و فن��اوري گفته بود تقلب بحث 

همه گيري نيست. 
معاون��ت آموزش��ي وزارت علوم هم ب��ا توجه به 
پيش بيني الكترونيكي شدن آزمون هاي پايان ترم 
امسال در فروردين 99 دستورالعمل هايي را درباره 
نحوه برگزاري امتحانات به دانش��گاه ها ارس��ال 
كرده بود. اين دستورالعمل تأكيد داشته كه اساتيد 
در ارزشيابي مستمر دانش��جو در طول ترم توجه 
بيشتري داشته باشند و بار اصلي بر دوش امتحان 

پاياني نباشد. 
 امتحاني كه كمرنگ شده

اخيراً دفتر برنامه ريزي آموزش عالي وزارت علوم، 
تحقيقات و فناوري هم از س��هم زياد ارزشيابي 
طول ترم در آزمون پايان نيمس��ال در دو س��ال 
خبر داده اس��ت. در آيين نام��ه ۱39۷ اين دفتر، 
قاعده اي به دانشگاه ها س��پرده شد كه بر اساس 
آن نس��بت نمره پاياني به آزم��ون نهايي ۶0 به 
۴0 درصد شده و از ۲0 نمره، ۱۲ نمره به آزمون 
و ۸ نمره به ارزشيابي مس��تمر و تكاليف و پروژه 
در طول نيمسال اختصاص داشت. حال آنكه در 
دوره كرونايي نقش امتحان پايان ترم كمرنگ تر 

هم شده است. 

 هماهنگي با پليس فتا
وزير علوم اما با تأكيد بر اينكه دانشجويان حتي به 
شوخي هم درگير تقلب نشوند و تقلب امتحاني 
را بيان نكنند، گفت: » تقل��ب در امتحانات پايان 
ترم جزئي از تقلب علمي محس��وب مي شود و با 
متخلفان برخورد خواهيم كرد.« وي ضمن بيان 
اين مطلب با تأكيد بر اينكه دانشجويان مباحث 
مربوط به تقلب امتحاني را حتي اگر جنبه طنزآلود 
هم باش��د در فضاي مجازي مطرح نكنند، گفت: 
»مطرح كردن اي��ن موضوعات موجب كم اعتبار 

شدن زحمات آنها و اساتيد خواهد شد.«
منصور غلامي تصريح كرد: » اگر مواردي از تقلب 
دانشجويان در امتحانات پايان ترم شناسايي شود 
قطعاً بررسي خواهد شد، به طوري كه ما با پليس فتا 
در زمينه هاي مختلف از جمله تقلب در امتحانات 
هماهنگي هاي لازم را انجام داديم و در اين زمينه 

برخورد خواهد شد.«
 تفاوت نمره و سواد

در همين رابطه، مدير يكي از مهم ترين كانال هاي 
تلگرامي دانشجويي كه حدود ۱0 هزاردانشجو در 
كانال ها و گروه هايش عضو هستند در مصاحبه با 
بسيج دانشجويي حرف هاي جالبي مطرح كرده 
است. اين فعال دانشجويي با بيان اينكه بسياري از 
تقلب ها وسيله اعتراض دانشجويان براي رساندن 
صدايش است، گفت: »مطالبات صنفي و به حقي 

كه هيچ گاه به آنها توجه نكردند ما دانش��جويان 
را مجبور كرد تا با انجام اين عمل هنجارش��كنانه 
صدايمان را به گوش مسئولان برسانيم به اميد آن 
كه مسئولان مجبور به اصلاح ساختارهاي غلطشان 
شوند. مشكل مشابهي نيز در مورد دروس تخصصي 
وجود دارد كه با ذكر يك مثال آن را بيان مي كنم 
كه بارها براي خودم اتفاق افتاده است. فرض كنيد 
بنده با استاد الف درسي دارم و شما همان درس 
را با اس��تادي ديگري داريد، استاد الف از ۶ فصل 
كتاب ۴ فصل را تدريس كرده و با امتحاني آسان 
من موفق به كسب نمره ۲0 شده ام اما استاد شما 
تمامي ۶ فصل كتاب را به زيبايي تدريس كرده و 
شما به زحمت از آن نمره قبولي را كسب مي كنيد. 
در اينجا ارزش نمره قبولي شما و سواد شما چند 
برابر بنده خواهد بود اما آيا در س��وابق تحصيلي، 

كسي به اين نكته توجهي مي كند؟«
اين دانشجو تأكيد كرده »اگر همه نمي توانند از 
اساتيد خوبي بهره مند شوند حداقل مي توانند از 
امتحاني متناسب و يكسان بهره ببرند. پيشنهاد 
من يكسان سازي امتحانات و تصحيح اوراق از روي 
كليد سؤالات است تا حداقل ميزان سواد واقعي 
فرد پس ازيك ترم تلاش مشخص شود. درواقع اين 
تقلب ها بيشتر سروصدا دارند تا نتيجه، مشكلي كه 

بايد به آن توجه كرد ناعدالتي آموزشي است.«
در همين راستا مسئول بسيج دانشجويي دانشگاه 

كاشان هم گفت: » انتظار ما از مسئولان دانشگاه 
اين است كه دانشجويان را مثل فرزندان خود بدانند 

و در امتحانات مجازي به آنان اعتماد كنند.«
 زماني كه هدر مي رود

جواد پورپيرعلي با اشاره به مشكلاتي كه دانشجويان 
در حوزه آموزش مجازي و مسائل دانشجويي دارند، 
افزود: » پيگيري هاي ما در حوزه معاونت دانشجويي، 
با پاسخگويي مسئولان مواجه بود و تا حدودي اين 
مشكلات حل شده است. در حوزه آموزش نيز برخي 
مشكلات حل شده بود، اما از هفته گذشته شاهديم 
كه دوباره رويكرد مسئولان آموزشي تغيير كرده است. 
مش��كل ديگر اين اس��ت كه علاوه بر دانشجويان، 
بس��ياري از اس��تادان نيز نحوه امتح��ان مجازي را 
نمي شناسند. از طرف ديگر كارشناسان وقت زيادي 
را براي آموزش دانشجويان و استادان صرف مي كنند؛ 
زماني كه بايد براي مطالعه و مرور دروس صرف شود، 

براي آموزش سامانه اينترنتي صرف مي شود.«
همچنين وزارت علوم بايد به مشكلات دانشجويان 
كم بضاعت يا دانشجوياني كه در مناطق روستايي 
زندگي مي كنند و دسترس��ي به اينترنت ندارند، 
هم توجه كند. برخي روستا ها با قطعي برق دو يا 
سه ساعته در روز مواجه هستند و در برخي مناطق 

روستايي اينترنت با سرعت مناسب وجود ندارد. 
مظلوميت اصلي دانشجويان اين است كه سطح 
س��ؤالات امتحاني با تدريس بس��ياري از اساتيد 
همخواني ندارند، اين مش��كل در گروه علوم پايه 

جدي تر هم هست. 
 پليس فتا كجاي كار است؟!

با همه اين درگيري هاي داخلي وزارت علوم، حالا 
وزير علوم پاي پليس فتا را هم به ميان كشيده است 
و با ابزار پليس دانش��جويان را تهديد كرده است، 
تهديدي كه البته بازدارنده نيست، چون در نهايت 
به گفته وزير علوم از دانش��جوي متقلب نمره كم 
خواهد ش��د ! اگر تقلبي كشف ش��ود، چون رويه 
پليس فتا نشان داده يا ابزار برخورد با جرائم فضاي 
مجازي را ندارد يا اراده كافي در اين رابطه وجود 
ندارد، مثل همين س��ايت هاي قمار كه چند روز 
پيش خبرساز ش��د، چون پليس فتا صرفاً در نيم 
خط خبر مدعي شده بود كه »30 هزار سايت قمار 
را بسته است« ! نيم خط خبري كه به جاي پاسخ 
دادن به پرس��ش هاي متعدد، بر ابهامات قماري 

افزوده است. 

  سخنگوي سازمان ثبت احوال گفت: خانواده هاي ايراني در سال 9۸، 
۲ هزار و ۷۴۶ بار نام معصومه را براي دخترانشان انتخاب كرده اند. 

 مديركل پيش بيني و هش��دار س��ريع س��ازمان هواشناسي ضمن 
اشاره به نفوذ جريان خنك شمالي به كش��ور از روز جمعه )۶ تير ماه( 
از كاهش محسوس دما در سواحل شمالي، شمال غرب و شمال شرق 

كشور خبر داد. 
  رئيس شوراي شهر تهران درباره سرانجام ملك نهاد رياست جمهوري 
در جماران گفت: هر چند شهرداري كار قانوني انجام داده است، اما چون 
اين ملك در رابطه ب��ا دولت بود، بهتر بود كه ش��هردار تهران كه عضو 

هيئت دولت است با تدبير بيشتر اين كار را انجام مي داد!
  معاون آموزشي و مقررات دفتر آموزش متوس��طه وزارت آموزش 
و پرورش از فراهم ش��دن امكان انتخ��اب واحد تمام��ي دروس دوره 

پيش دانشگاهي)۲۴ واحد( در شهريور 99 خبر داد. 
  س��تاد حقوق بش��ر جمهوري اس��لامي ايران با ص��دور بيانيه اي، 
سوءاستفاده دولت هاي غربي از ظرفيت هاي بين المللي حقوق بشري 
عليه كش��ورمان را محكوم كرد. در اين بيانيه از دولت هاي مس��تقل 
خواسته شده مانع نفوذ رويكردهاي سياست زده به حوزه حقوق بشر به 

ويژه شوراي حقوق بشر شوند. 
  احمد جنيدي، جعفري رئيس مركز س��لامت محيط و كار وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي از صدور بخش��نامه دادستان كل 
كش��ور مبني بر ممنوعيت مصرف مواد دخاني در اماكن عمومي خبر 
داد. به گفته وي هرگون��ه تبليغ در خصوص عرضه م��واد دخاني و از 
جمله قليان ممنوع است و متخلفين بر اساس مصوبه دولت تا مبلغ ۴3 

ميليون و ۸۶0 هزار تومان جريمه مي شوند. 
  مديركل محيط زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران گفت: يكي 
از اقدامات ش��هرداري تهران براي كاهش مصرف پلاس��تيك، اجراي 
طرح » نانوايي دوس��تدار محيط زيست« در س��طح مناطق بيست و 

دوگانه است. 
  اداره كل انتقال خون استان تهران اعلام كرد: مراجعه پايتخت نشينان 
در بهار امس��ال براي اهداي خون نسبت به مدت مش��ابه سال قبل از 

آن)۱39۸( ۱۲ درصد كاهش داشته است. 

عربستان به طور رسمي 
فريضه حج را تعطيل كرد

بعثه رهبر معظم انقلاب و سازمان حج و زيارت طي بيانيه اي مشترك 
اعلام كردند حج تمتع امس�ال به دليل تصميم عربستان لغو شد. 
بعثه رهبر معظم انقلاب و سازمان حج و زيارت در خصوص حج تمتع 

امسال بيانيه مشتركي صادر كردند. متن اين بيانيه به اين شرح است:
»به اطلاع ملت عزيز و مشتاقان زيارت بيت الله الحرام و حرم شريف نبوي 
و ائمه بقيع و زائرين ثبت نام ش��ده حج تمتع سال ۱399 مي رساند كه 
وزارت حج و عمره عربستان سعودي روز دوشنبه مورخ 99/۴/۲، اعلام 
نمود كه مناسك حج ۱399 به صورت محدود و داخلي و بدون پذيرش 
حجاج ساير كشورها برگزار خواهد شد. از اين رو، عملاً اعزام حجاج ايراني 
و ساير كشورها براي مناسك حج سال جاري به كشور عربستان منتفي 
 شد.  همان گونه كه در اطلاع رساني هاي قبلي اعلام شد، بعثه مقام معظم 
رهبري و سازمان حج و زيارت، پس از حج سال قبل، برنامه ريزي هاي 
لازم، تمهيد و كليه مقدمات اعزام زائران، اعم از امور پزشكي، آموزش و 
فرهنگي، اسكان، تغذيه و تداركات، حمل و نقل و. . . را مطابق سال هاي 
قبل انجام داده اند. افزون بر اين، به سبب شيوع ويروس كرونا، نشست هاي 
تخصصي متعددي را براي تهيه دستورالعمل هاي بهداشتي جهت كليه 
مراحل اجرايي حج با متوليان و متخصصان امر بهداشت و درمان برگزار 
كرد كه نتيجه آن تدوين دستورالعمل هاي بهداشتي و اجرايي گرديد. 
همچنين، نمايندگي ولي فقيه در امور حج با اس��تفتاء از مراجع عظام 
تقليد، نظرشان را جهت انجام مناسك حج در شرايط اضطراري شيوع 

بحران كرونا در مواقف و مشاعر دريافت كردند. 
با عنايت به اينكه حج يك فريضه الهي بوده و برابر آيه كريمه قرآن )حج 
۲۵( كه مي فرمايد: » سَواءً العاكِفُ فيهِ وَالبادِ« تمامي مسلمانان در آن 
سهيم و دخيل هستند؛ انتظار مي رفت كه دولت عربستان سعودي، در 
تعاملي شايسته، نقطه نظرات ساير كشورهاي مسلمان را جويا مي شد 
و از هم انديشي و همراهي آنها براي حل اين مشكل كه در حال حاضر بر 

كل جهان سايه افكنده است بهره مي گرفت. 
در هر صورت با توجه به عدم امكان برگ��زاري حج براي زائران ايراني، 
ضمن محفوظ ماندن نوبت و اولويت اعزام حجاج محترم ثبت نام شده، 
كليه برنامه ريزي هاي حج نيز به سال بعد موكول مي شود و ان شاءالله در 

اطلاعيه هاي بعدي جزئيات بيشتري از آن اعلام خواهد شد«. 
گفتني است تصميم عربس��تان براي لغو فريضه حج، انتقادات زيادي 
به همراه داش��ته اس��ت. نحوه برخورد عربس��تان با حج خصوصاً حج 
واجب هميشه مناقش��ه برانگيز بوده اس��ت؛ گويي اين كشور صاحب 
فريضه الهي حج تمتع بوده و اين عمل عبادي به خاندان س��عودي به 

ارث رسيده است ! 

زهرا چيذري
  گزارش  یک

حسين سروقامت

چرخش كرونا 
و ادامه روند افزايشي مرگ ها

مشاور وزير بهداشت: تاريخي براي رفتن كرونا نداريم و عملكرد 
ماست كه ممكن است مهار كرونا را زود يا دير اعلام كند

تاخت و ت�از ويروس كووي�د 19 همچنان در كش�ور ادام�ه دارد. 
ط�ي 2۴ س�اعت گذش�ته 2ه�زار و ۴۴۵ بيم�ار جدي�د مبتلا به 
كوويد19 در كش�ور شناس�ايي ش�د كه ي�ك ه�زار و 23۴ مورد 
بس�تري ش�دند و مجموع بيم�اران كووي�د19 در كش�ور به 2۰9 
ه�زار و 9٧۰ نفر رس�يد. همچنين در طول 2۴ س�اعت گذش�ته، 
121 نف�ر از بيم�اران كووي�د19 ج�ان خ�ود را از دس�ت دادند و 
مجموع جان باخت�گان اين بيماري ب�ه 9 هزار و ٨۶3 نفر رس�يد. 
ش�واهد و آمارهاي ابتلا، م�رگ و مير و بس�تري نش�ان مي دهد 
ويروس تاجدار به اين زودي ه�ا قصد رفتن از دنياي م�ا را ندارد. 
محمد اسماعيل اكبري مشاور عالي وزير بهداشت هم درباره پايان كرونا 
مي گويد:» تاريخي براي رفتن كرونا نداريم و عملكرد ماست كه ممكن 

است مهار او را زود يا دير اعلام كند.«
به گفته وي ويروس كرونا اگرچه تمايل بيش��تري به دس��تگاه تنفس 
دارد، اما به هم��ه ارگان ها نفوذ ك��رده و آنها را از كار مي اندازد. ش��ايد 
اين دليل اصلي نش��انه هاي مختلف بيماري باشد، گاهي با نشانه هاي 
شبه سرماخوردگي گاهي با علائم چش��مي، زماني با سر درد و گاهي 
با نش��انه هاي گوارش��ي و پوس��تي اما اغلب بدون علامت خاص. اگر 
چه اصولي از عملكرد ويروس شناخته  ش��ده اما هنوز چهره و واقعيت 

بيولوژيك آن روشن نيست. 
 تغيير چهره 3۴ باره كرونا از آغاز تا امروز

بنا بر اظهار مشاور عالي وزير بهداشت، اين ويروس تاكنون 3۴ بار تغيير 
چهره داده است، در برخي مكان هايي كه مهار شده برگشته يا با چهره اي 
متفاوت اعلام حضور كرده است. حتي مبتلايان جان به در برده ممكن 

است در مواجهه با حجم بيشتري از ويروس مجدداً گرفتار شوند. 
قاسم جان بابايي، معاون درمان وزارت بهداشت هم با اشاره به ابتلاي 
افراد جوان و ميانس��ال به كرون��ا، از چرخش وي��روس در جامعه خبر 
مي دهد كه اين ضرورت توجه بيشتر به رعايت فاصله گذاري فيزيكي 
را نشان مي دهد.  با تمام اينها اما نكته چالش برانگيز كاهش باور مردم 
به رعايت مسائل بهداش��تي اس��ت. ايرج حريرچي، معاون كل وزارت 
بهداش��ت با بيان اينكه اعتقاد عملي مردم به رعايت نكات بهداش��ت 
فردي و فاصله گذاري اجتماعي به طرز قابل توجهي كاهش يافته است، 
مي افزايد:» اين كاهش، در برخي از شهرستان ها و استان ها به حدود ۷0 
درصد رسيده و در تهران ميزان اعتقاد عملي مردم براي رعايت نكات 
بهداشتي، 9 تا ۱۱ درصد است.« بنا به تأكيد وي هر چقدر عملكرد ما در 
زمينه رعايت موازين بهداشتي كاهش يابد، دچار مشكل خواهيم شد 
و مهم ترين نقطه ضعف مقابله با بيماري كرونا، اعتقاد ضعيف مردم به 

رعايت نكات بهداشتي و فاصله گذاري اجتماعي است . 
 رابطه ب�الا رفتن آمار ش�يوع كرونا با برگزاري مراس�م هاي 

عروسي و عزا
عليرضا زالي، فرمانده س��تاد مقابله ب��ا كرونا در تهران هم با اش��اره به 
بازگشايي اماكن عمومي كش��ور طبق پروتكل هاي وزارت بهداشت و 
س��تاد ملي مقابله با كرونا درباره وضعيت پايتخت مي گويد:» در مورد 
شرايط كنوني تهران كه هنوز وضعيت مطلوب نيست و در روزهاي اخير 
با تغييرات ملايمي شاهد افزايش آمار مبتلايان و مراجعان بخش هاي 
بهداشتي و درماني هستيم، توصيه ما به شهروندان اين است كه به جز 
مواردي كه بحث كسب و كار و مسائل ضروري زندگي مطرح است از 

تردد پرهيز كنند، زيرا خروج از منزل مي تواند خطرآفرين باشد.«
وي درب��اره وضعي��ت فعالي��ت تالاره��ا در دوران ش��يوع كرون��ا 
مي افزايد:»مطالعات��ي كه درباره چند اس��تاني كه اخي��راً دچار امواج 
جديدي از بيماري شده اند نشان مي دهد حضور شهروندان در مجالسي 
همچون عروسي و عزاداري كه تراكم جمعيت در آنها بالا است، از عوامل 
افزايش شيوع بيماري بوده است.« به گفته زالي در چنين مجالسي افراد 
در مكان هايي مسقف، در زمان هاي نسبت طولاني و با حداقل فاصله 
اجتماعي در كنار يكديگر قرار مي گيرند. علاوه بر اين در مجالسي مانند 
جشن هاي عروسي امكان اينكه افراد از وسايل حفاظت فردي همچون 
ماسك استفاده كنند، بسيار كمرنگ است.  بنابر اين چنين مراسم هايي 
كماكان به عنوان نقاط پرخطر و داغ در زمينه انتشار بيماري به شمار 
مي روند و با توجه به استمرار خطر در ش��هر و استان تهران، حضور در 
تالارهاي عروسي را به شهروندان توصيه نمي كنيم و طبيعتاً بهتر است 

اين مراسم ها به زمان هاي ديگري موكول شوند. 

آدم ورشكسته ديده ايد؟ كسي كه زمين خورده، ديگر نتواند 
از جا برخيزد؟

با او چه مي كنيد؟ دستي به ياري اش دراز مي كنيد يا لگدي به او 
زده، از كنارش رد مي شويد؟

من فاميل غيرتمندي مي شناسم كه در اين مواقع بدون فوت 
وقت ترتيب يك »گُل ريزان« را مي دهند. 

وضع مالي شان بدك نيست؛ دور هم جمع شده، هر كس مبلغي 
مي گذارد و در اولين فرصت، خويش�اوند مُفل�س خويش را از 

تنگدستي در مي آورند!
رابطه فاميلي مهم ترين ضامن بازگشت پول هاست. 

اين مهم نيس�ت؛ مهم قوّت زانويي اس�ت كه يك مردِ بينوا را 
دوباره از جا بلند كند. 
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90 درصد ترياك جهان 
در ايران كشف مي شود

نماين�ده دفت�ر مقابل�ه ب�ا مواد مخ�در و ج�رم س�ازمان مل�ل 
متح�د گف�ت: طب�ق گ�زارش س�ال 2۰2۰ س�ازمان مل�ل، 
درص�د   ۴٨ و  هروئي�ن  درص�د   2۶ تري�اك،  درص�د   9۰
مرفي�ن در س�طح جهان�ي از س�وي اي�ران كش�ف مي ش�ود. 
الكس��اندر فدولوف روز گذش��ته در نشس��ت تخصصي با مسئولان و 
دس��ت اندركاران امر مبارزه ب��ا مواد  مخدر گف��ت: مواد مخدر معضلي 
پيچيده و برشي از مسائل بهداشتي و اجتماعي در جامعه است و سالانه 
نيم ميليون نفر در دنيا بر اثر س��وء مصرف مواد مخ��در جان خود را از 
دست مي دهند.  وي افزود: مواد مخدر داراي ابعاد بحراني است و جامعه 

بين الملل مصمم است كه با معضل جهاني مواد مخدر مقابله كند. 
نماينده دفتر مقابله با مواد مخدر و جرم سازمان ملل متحد بيان داشت: 
طبق شعار امسال سازمان ملل در روز جهاني مبارزه با مواد مخدر، دانش 
بيشتر، موجب مراقبت بهتر مي ش��ود و اين دفتر تلاش خواهد كرد تا 
اين ش��عار و اهدافش به خوبي در دنيا منعكس شود.  فدولوف گفت: از 
مواد مخدر به عنوان اختلال مزمن بايد پيشگيري شود و دانش كنترل 

مواد مخدر نيز توسعه يابد.
وي بر حل مش��كلات زنان، يكپارچگي جامعه جهاني براي پيشگيري 
از جرم و خش��ونت، انجام پژوهش ها و تحليل ها براي سياستگذاري و 
ايجاد همكاري بين المللي در امر مبارزه با مواد مخدر تأكيد كرد و گفت: 
دفتر مقابله با مواد مخدر و جرم سازمان ملل متحد مصمم به همكاري 

تنگاتنگ براي مقابله با چالش هاي مواد مخدر است.
فدولوف افزود: تلاش ايران در كش��فيات مواد مخدر بس��يار قابل توجه 
است به گونه اي كه در گزارش س��ال ۲0۲0 مدير اجرايي دفتر مقابله با 
مواد مخدر و جرم سازمان ملل، 90 درصد ترياك، ۲۶ درصد هروئين و 
۴۸ درصد مرفين در سطح جهاني از سوي ايران كشف مي شود.  فدولوف 
افزود: تلاش دولت ايران براي مش��اركت در چال��ش جهاني مبارزه با 
مواد مخدر ستودني است و UNODC براي ارتقاي سطح همكاري ها و 

مباحث مشترك در مواد مخدر با ايران تلاش دارد. 
-----------------------------------------------------

15 ماه گذشته
 25 هزار بدهكار ممنوع الخروج شدند

رئي�س س�ازمان ثب�ت اس�ناد و ام�لاك كش�ور گفت: از س�ال 
گذش�ته 2۵ هزار نف�ر بده�كار مال�ي ممنوع الخروج ش�ده اند. 
ذبيح الله خدائي��ان در رابطه با آم��ار ممنوع الخروجي هاي 9۸ تا س��ه 
ماهه اول 99 تصريح كرد: ۲۴ ه��زار و 99۵ مورد ممنوع الخروج و رفع 

ممنوع الخروجي ها هم ۱۸ هزار و ۴3۱ نفر بوده است. 
خدائيان گفت: كس��ي كه ماليات پرداخت نكند، بدهي مالياتي دارد و 

بلافاصله برخط ممنوع الخروج مي شود. 
وي كه به مناس��بت هفته قوه قضائيه با خبرگ��زاري مهر گفت و گو 
مي كرد، بيان كرد: سازمان ثبت اسناد و املاك كشور وظايف متعددي 
را بر عهده دارد و سالانه نزديك به ۱00 ميليون خدمت ارائه مي دهد. 
اين خبر خوب را به مردم اعلام مي كنم كه به زودي ظرف چند روز 
آينده تمام فرايندهاي اجراي اسناد، الكترونيكي مي شود. هر كسي 
كار ثبتي دارد، ديگر به اداره هاي ثبت مراجعه نمي كند، بلكه به دفاتر 
اسناد رس��مي رفته و تقاضايي را مطرح مي كند، اين مسئله تبديل 
به سند الكترونيكي ش��ده و پرونده الكترونيكي تشكيل و به صورت 
الكترونيكي هم اموال شخص بررسي و شناسايي و ابلاغ و اخطار هم 
الكترونيكي صادر مي شود. ممنوع الخروجي و آگهي ها و غيره تماماً 
الكترونيكي مي شود. پرونده فيزيكي ديگر نخواهيم داشت، بلكه همه 

موارد الكترونيكي مي شود.

كبري فرشچي 


